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مسئولیت قاچاق فیلم های روز سینمای ایران با کیست؟
شــرق: «از آنجایی که نمی دانیم این فیلم از کجا لو رفته است، نمی توانیم نظری درباره 
این موضوع بدهیم. این همه مســئول و دســتگاه وجود دارد اما نمی دانند که این فیلم 
از کجــا درز کرده اســت. یک نکته که وجود دارد، این فیلم در ابتدا از تلگرام دســت به 
دســت شد، در گذشــته هر زمان این اتفاق رخ می داد، مکاتبه می کردیم که آن را از روی 
کانال ها بردارند اما الان هرقدر به تلگرام ایمیل می زنند اصلا پاســخ گو نیســت و جواب 
پیگیری های ایران را نمی دهند. متولی این ماجرا باید وزارت ارشاد باشد؛ اما خیلی فعال 
و تأثیرگذار نبودند. در یک بازه ای توانســتند با همکاری پلیس بخشی از ماجرای قاچاق 
فیلــم را کنترل کنند اما در حال حاضر به خاطر گســتردگی ارائه فیلم ها و در فرمت هایی 
که وجود دارد، قاچاق فیلم به راحتی انجام می شــود. در فضای مجازی وقتی نســخه 
دیجیتال فیلم ها با کیفیت های متفاوت وجود دارد، این اتفاق رخ می دهد، از طرفی هم 
بحث فرهنگ ســازی است؛ بسیاری از مردم ما واقعا نمی دانند که تماشای فیلم قاچاق 
کار اشــتباهی اســت و یک نوع دزدی است. چون سازندگان یک اثر دنبال این هستند که 
سرمایه شــان بازگردد. ضمن اینکه این کار از لحاظ شــرعی و عرفی هــم ایراد دارد. من 

فکر می کنم اگر این موضوع را به مردم توضیح دهیم و فرهنگ ســازی کنیم، دســت کم 
وقتی نسخه قاچاق یک فیلم منتشر می شود، بخش زیادی از مردم آن را تماشا نخواهند 
کرد». این بخشی ازگفت وگوی محمد احمدی، عضو اتحادیه تهیه کنندگان و دبیر کارگروه 
قاچاق با «خبرآنلاین» درباره انتشار نسخه قاچاق دو فیلم «برادران لیلا» و« جنگ جهانی 
ســوم» است که در چند روز گذشته به موضوع بحث برانگیزی تبدیل شد. هرچند انتشار 
نسخه قاچاق فیلم های ایرانی موضوع جدیدی نیست اما از قاچاق فیلم های روی پرده 
به جایی رســیدیم که فیلم های درصف اکران قاچاق می شــوند و سرمایه های بسیاری 
به خطر می افتد. اوایل ســال ۹۸ که برخی از آثار ســینمایی در صــف اکران آنلاین قرار 
گرفتند، به فاصله کوتاهی از انتشــار، روی کانال های تلگرامی و شبکه های فارسی زبان 
قرار می گرفت. همان زمان بسیاری از سینماگران در اعتراض به تضییع حقوقشان، عطای 
اکران آنلاین را به لقایش بخشیدند و ترجیح دادند در صف اکرانی که ممکن است سال ها 

انتظارش را بکشند، بمانند اما آثارشان قاچاق نشود.
برخی از کارشناســان ســینما معتقدند امروز بیشــتر از هر زمانــی در موقعیتی قرار 

گرفته ایم که ســاختارهای قانونی نیاز به بازتعریف در بسترهای تکنولوژیک دارند و باید 
هرچه زودتر به این موضوع ورود کرد تا آسیب های بیشتری متوجه محصولات فرهنگی 
نشود. عباس امینی از کارگردانان سینمایی ایران که اثر سینمایی اش «کشتارگاه» در اکران 
آنلاین تنها در چند ســاعت قاچاق شد، به «شرق» گفت: «هیچ فیلم سازی دوست ندارد 
فیلمش را خارج از ســینما ببیند؛ امــا باید خودمان را با شــرایط موجود تربیت کنیم و 
پیش برویم. فیلم «کشــتارگاه» برای نمایش در سالن های سینما ساخته شده و ساختار 
فنی آن هم برای پرده ســینما تنظیم شــده است. وقتی قرار شد فیلم در اکران آنلاین به 
نمایش گذاشــته شــود، وضعیت میکس صدا و حتی رنگ و نور را تغییر دادیم؛ در این 
شرایط کاری نمی توان انجام داد. فقط ایران نیست که باید به چنین شرایطی عادت کند. 
تمام دنیا شرایط مشــابهی دارند و از روش های اکران آنلاین استفاده می کنند؛ اما با این 
تفاوت که ســازوکار درست و حساب شده  ای برای اکران آنلاین فیلم در سراسر دنیا وجود 
دارد و قانونی وجود دارد. اگر فیلم به این شــکل نمایش داده می شــود، حق و حقوق 
تولیدکنندگان اثر سر جای خودش اســت و همه چیز رعایت می شود و در ساعات اولیه 

نمایش فیلم هایشان به سوددهی می رسند؛ اما متأسفانه در ایران این امکان وجود ندارد. 
ما از چند نظر تحریم هستیم. تحریم مردم خودمان و تحریم بیرون از ایران که نمی توانیم 

سایت های عرضه کننده قاچاق فیلم را پیگیری کنیم».
طی چند هفته گذشــته «براداران لیلا» به کارگردانی ســعید روستایی بی اینکه رنگ 
پرده ســینما را ببیند، قاچاق شــد و تهیه کننده این اثر سینمایی در چنین شرایطی بازهم 
پیشنهاد اکران سینماها را به سازمان سینمایی داد که شاید برخی تمایل به دیدن فیلم در 
ســالن های سینما داشته باشند و با توجه به شرایط و حواشی این فیلم به نظر نمی رسد 
این گزاره ممکن باشد. اما «جنگ جهانی سوم» که ماه ها قبل به عنوان نماینده ایران به 
آکادمی اسکار معرفی شد، از دیگر فیلم هایی است که این روزها نسخه قاچاقش دست 
به دست می شود. هرچند این فیلم در روزهای آینده اکران خواهد شد اما نمی توان از این 
حقیقت گذشته که عرضه نسخه قاچاق فیلم ضربه سهمگینی به فروش فیلم در گیشه 
سینما زده است و باید این پرسش را مطرح کرد که در نهایت چه کسی مسئولیت قاچاق 

فیلم های روز سینمای ایران را بر عهده می گیرد؟
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رابرت داونی جونیور در ۵ نقش 
دیده شد

مهر: با انتشار تیزر «همدل» که سریال جاسوسی جدید اچ بی او 
مکس در ســال ۲۰۲۴ خواهد بــود، رابرت داونــی جونیور در 
نقش یک اســتاد مبدل شــدن دیده شد. این ســریال با اقتباس از 
رمان برنده جایــزه پولیتزر به همین نام که نوشــته ویت تان نگوین 
نویســنده ویتنامی است، ساخته شــده و در آن هوآ ژوانده در نقش 
جاسوسی از ویتنام شمالی در جامعه پناهندگان لس آنجلس بازی 
کرده اســت. پارک چان ووک، کارگردان ســازنده «تصمیم به ترک»، 
ساخت این ســریال را بر عهده داشته و تهیه کننده اجرائی، نویسنده 
و کارگردان آن هم بوده اســت. در معرفی این سریال از آن به عنوان 
یک ســریال هیجان انگیز جاسوســی و طنز بین فرهنگی با تمرکز بر 
مبارزات یک جاسوس کمونیســت نیمه فرانسوی- نیمه ویتنامی در 
روزهــای پایانی جنگ ویتنام و تبعید پس از آن به آمریکا یاد شــده 
اســت. رابرت داونی جونیور که در کنار همســرش ســوزان داونی 
به عنــوان تهیه کننده اجرائی هم در پروژه حضور دارد، چندین نقش 
این سریال را بر عهده دارد و قرار است جنبه های متفاوت تشکیلات 
آمریکایی را نشــان دهند. نماینده کنگره از اورنج کانتی، مأمور سیا و 
یک کارگردان هالیوودی از جمله این شخصیت ها هستند. این کمپانی 
اعلام کرد عنوان اچ بی او مکس پس از این تنها مکس خواهد بود و 
همه برندهای این کمپانی در یک ســرویس استریم ادغام می شوند. 
فرد ان گوین خان، توان لی، آلان ترونگ، وای لی، کای دوین و ســندرا 

او، دیگر بازیگران سریال خواهند بود.

حضور فیلم های ایرانی 
در هفتاد و ششمین جشنواره فیلم کن

ایسنا: «تیر فرمو»، مدیر جشنواره فیلم کن، در یک نشست خبری 
در پاریس، فهرست رسمی فیلم های حاضر در هفتاد و ششمین 
دوره ایــن جشــنواره را اعلام کرد. فهرســت فیلم های حاضر در 
بخش های رسمی هفتاد و ششمین جشنواره فیلم کن در حالی اعلام 
شــد که بخش مسابقه اصلی شــاهد رقابت سینماگران سرشناسی 
از جمله «وس اندرســون»، «کن لوچ»، «نانی مورتــی»، «هیروکازو 
کورئیــدا»، «نوری بیلگه جیــلان»، «آلیس رورواکــر»، «تاد هینس» 
و «ویم ونــدرس» خواهد بــود. فیلم «آیات زمینی» ســاخته علی 
عســگری و علیرضا خاتمی هم در بخش «نوعی  نگاه» جشــنواره 
کن نخســتین نمایش جهانی خود را تجربــه می کند. بخش رقابتی 
اصلــی (نامزدهــای نخل طــلا): «آناتومی یک ســقوط» ســاخته 
«جاســتین تریه»، «شهر سیارکی» ســاخته «وس اندرسون»، «کلاب 
زیرو» ســاخته «جســیکا هاســنر»، «برگ های افتاده» ساخته «آکی 
کوریزماکی»، «چهار دختر» ساخته «کوثر بن هنیه»، «خورشید آینده» 
ســاخته «نانی مورتی»، «کایمر» ســاخته « آلیس رورواکر»، «هیولا» 
ساخته «هیروکازو کورئیدا»، «منطقه مورد علاقه» ساخته «جاناتان 
گلیزر»، «درباره علف های خشــک» ســاخته «نوری بیلگه جیلان»، 
«شور دودین بوفانت» ســاخته «تران آن هونگ»، «آخرین تابستان» 
ســاخته «کاترین بریلات»، «بلوط پیر» ســاخته «کن لوچ»، «راپیتو» 
ساخته «مارکو بلوکیو»، «می دسامبر» ساخته «تاد هینز»، «فایربرند» 
ســاخته «کریم آینــوز»، «روزهای عالی» ســاخته «ویــم وندرس»، 
«بانل و آدام» ســاخته «راماتا تولای ســی». بخش غیررقابتی: «ژان 
دو باری» ســاخته «مایون» - فیلم افتتاحیه، «تار عنکبوت» ساخته 
«کیم جی وون»، «بت» ســاخته «ســام لوینســون»، «ایندیانا جونز: 
روزشــمار سرنوشت» ســاخته «جیمز منگولد»، «قاتلان ماه کامل» 
ســاخته «مارتین اسکورســیزی». نوعی نگاه : «بزهکاران» ســاخته 
«رودریگو مورنو»، «چگونه رابطه داشــته باشــیم» ســاخته «مولی 
منینگ واکر»، «خداحافظ جولیا» ساخته «محمد کردفانی»، «نشانه» 
ســاخته «بالوجی تشــیانی»، «مهاجران» ســاخته «فیلیپه گالوز»، 
«مادر همه دروغ ها» ســاخته «اسما المودیر»، «ساده مثل سیلوین» 
ســاخته «مونیا چاکری»، «گل های بوریتی» ســاخته «ژائو سالاویزا» 
و «رنه نادر مســورا»، «آیات زمینی» ساخته علی عسگری و علیرضا 
خاتمی، «ناامید» ســاخته «کیم چانگ هون»، «اگر فقط می توانستم 
خواب زمستانی کنم» ساخته «زولجارگال پوریوداش»، «پسر جدید» 
ساخته «وارویک تورنتون»، «روزالی» ساخته «استفانی دی جوستو»، 
«شکستن یخ» ســاخته «آنتونی چن»، «پادشاهی حیوانات» ساخته 
«توماس کیلی»، «بســته ها» ســاخته «کمال لزراق»، «چیزی برای 
از دست دادن» ســاخته «دلفین دیلوگت».نمایش های ویژه: «صدای 
زمان» ساخته «انسلم کیفر»، «مرد سیاه پوش» ساخته «وانگ بینگ»، 
«شهر اشغالی» ساخته «استیو مک کوئین»، «تصاویر ارواح» ساخته 
«کلبر مندونســا فیلهو».کن پریمیــر: «بونارد، پیر و مارث» ســاخته 
«مارتین پرووست»، «چشــم هایت را ببند» ساخته «ویکتور اریس»، 
«کوبی» ســاخته «تاکشــی کیتانو»، «زمان عشــق» ســاخته «کاتل 
کویلوره». هفتاد و ششــمین دوره جشنواره فیلم کن از تاریخ ۱۶ تا ۲۷ 
می  ســال ۲۰۲۳ (۲۶ اردیبهشت تا ششــم خرداد ۱۴۰۲) در فرانسه 
برگزار می شود و «روبن اوستلوند» سینماگر برنده دو جایزه نخل طلا، 

ریاست هیئت داوران بخش مسابقه اصلی را بر عهده دارد.

 تصور می کنم پیش از اینکه دربــاره وجوه مختلف کارگردانی فیلم   .
«غریب» صحبت کنیم، باید پرســش اولم را شخصی تر در مورد خود 
شــما مطرح کنم. ساخت فیلم درباره شــهدا و سرداران بزرگ جنگ 
بدون شک باید دغدغه کارگردانش باشد. آشنا شدن با ابعاد وجودی 
آنها و تأثیرگذاری ای که در تاریخ ما داشتند، چیزی نیست که بتوان تنها 
به شــکل انجام وظیفه به آن نگاه کرد و همین موضوع تعهد بیشتری 
برای ســازنده چنین پروژه هایی ایجاد می کند. به نظرم ساخت فیلم 
«غریب» هم بدون وجود چنین دغدغه ای ممکن نیست. از چه زمانی 

به ساخت فیلم فکر کردید و چرا؟
ســال ها پیش چند بار به دیدن منوچهر آذر رفتــم و در ارتباط با 
ســاخت آثار تاریخی صحبت کردیم. دوســت نداشــت کار تاریخی 
انجــام بدهــد. دلیلش هم این بــود که صحبت کــردن درباره تمام 
شــخصیت های تاریخی که البته جایگاهی دارند، کار آسانی نیست؛ 
چرا که حرف زدن درباره آنها، حق الناس اســت. معتقد بود اگر کمی 
از حقیقت دور شود، شــاید آن دنیا یقه اش را بگیرند و بگویند ما این 
نبودیم. بر همین مبناســت که درباره ســاخت چنین فیلم هایی ابتدا 
بایــد مواضع مان را مشــخص کنیم. وقتی در مورد یک شــخصیت 
تاریخی صحبت می کنیم، همه چیز متفاوت تر می شــود. مثلا وقتی 
ســراغ ساخت «روز ســوم» رفتم، درباره شخص صحبت نمی کردم، 
بلکه در مورد یک ســری آدم در یک موقعیت خاص فیلم ساختم و 
در نهایت مشــخص شد فیلم بر اساس قصه ای واقعی ساخته شده 
است، نه اینکه نعل به نعل این قصه اتفاق افتاده باشد. اما وقتی فیلم 
بیوگرافی می سازیم، مشخص است فیلم در ارتباط با شخصیتی است 
که امروز به عنوان شهید از او نام می بریم و فقط همین نکته همه چیز 
را سخت می کند. معتقدم مهم ترین چیزی که یک کارگردان، نویسنده 
یا تهیه کننده را بیشــتر از هر چیزی به فکر فرو می برد، این اســت که 
مدام از خودش می پرســد آیا کاری که انجام می دهم درست است؟ 
در آن دنیا حرفی برای گفتن دارم و شــرمنده نمی شوم؟ سختی های 
ســاخت یک پروژه در مقابل چیــزی که به آن اشــاره کردم، چیزی 
نیست. همه ما به عنوان کارگردان با سختی های کارمان آشنا هستیم 
و بالاخره از پس آن برمی آییم. تردید نکنید بیشترین چیزی که ذهنم را 
قبل از ساخت «غریب» مشغول کرده بود، فقط همین بود که بتوانم 
شخصیت را به شکل یک فیلم سینمایی درست به مخاطب معرفی 
کنم و وقتی همســر، دختر و خانواده شهید بروجردی محبت کردند 

و منت گذاشتند و تشکر کردند، یعنی اینکه ما به بیراهه نرفته ایم.
 خاطرم هســت وقتی برای اولین بار فیلم در جشنواره چهل و یکم   .

نمایش داده شــد، موضوعات زیادی باعث دلخوری شما شده بود؛ 
اینکه زمان زیادی برای آماده کردن فیلم نداشتید و موضوعاتی از این 
دست. اما در همان نشست اشاره شد که بعد از ساخت این فیلم، تازه 
متوجه شدید چرا ۳۰ سال در مورد شــهید بروجردی فیلمی ساخته 

نشده بود. کنجکاوم بیشتر در این باره بدانم.
فکر می کنم بیشترین فشار در این بخش را حامد عنقا تحمل کرد. 
موضوع این اســت که هر کسی دوست دارد شــهیدی را که از نظر او 
درســت اســت و با حرف های او مصداق دارد معرفــی و آن طور که 
دوســت دارد هزینه کند. به اصطلاح می خواهد روی کار تولید ســوار 
شود. از این جهت، دست فیلم ساز بسته می شود. خوشبختانه حامد 
عنقا پیگیر بود و روی هدفش ایســتادگی کــرد و به چیزی که در نظر 
داشت رسید و بعد من در کنارش ایستادم. یقین داشتم درباره این فیلم 
فشار روی حامد بیشتر از من است. سر صحنه کمتر از او فشار را تحمل 
کردم. به نظرم دلیل اینکه در تمام این سال ها در مورد این شهید جدی 
کار نشــده و علی رغم اینکه کارگردان های بسیاری برای ساخت فیلم 
درباره شهید بروجردی خیز برداشتند، اما تلاششان ممکن نشد، به این 

دلیل بود که دچار بی مهری های شدند یا برخی ضعیف عمل کردند.

 از چه ســمتی دچار بی مهری شــدند؟ مقاومتی در ساخت چنین   .
فیلمی وجود داشت یا موضوع دیگری مطرح بود؟

موضوع این است که وقتی ســراغ چنین شخصیتی می روید، به 
شما نمی گویند نمی خواهیم فیلمی ساخته شود. اتفاقا تعداد افرادی 
که تظاهر می کنند دوســت دارند فیلم ساخته شود، زیاد هستند. اما 
وقتی ســراغ کار می رویم، به عناوین مختلف نشان داده می شود که 

علاقه ای نداریم فیلم ساخته شود.
 طبیعی است که ساخت فیلمی با چنین ابعادی در بخش خصوصی   .

تعریف نمی شود. تعامل درباره چگونگی ساخت این فیلم در سازمان 
اوج چطور پیش رفت؟

به نظرم ماحصل کار نشــان می دهــد همه چیز با همدلی اتفاق 
افتاد. می توان متوجه شــد که عوامل پیشت دوربین از ته دل صادق 
بودند. سازمان اوج هم به دنبال خلق اثری ماندگار بود. آنها هم مثل 

تهیه کننده، پای کار ایستادند.
 ابتدای صحبتمان تأکید داشتید وقتی ســراغ تصویر کردن چنین   .

پروژه ای رفتید، دوست داشتید حق مطلب را طوری ادا کنید که بعد 
شرمنده نشــوید. با تمام مشکلاتی که در طول ساخت فیلم داشتید و 
بارها به آنها اشاره کردید که می توانستید فیلم بهتری بسازید، الان از 

نظر دلی از کار راضی هستید؟
بله بارها اشــاره کردم شرایط سختی داشــتیم. هرچه درباره اش 
حرف بزنم کم اســت. اگر شــرایط ویژه ای که در شش ماه دوم سال 
گذشــته تجربه کردیم، در کشور نبود و حال و هوایی که در آن روزها 
همه را آزرده بود وجود نداشت، قاعدتا نتیجه کار هم متفاوت می شد. 
در کل از نتیجه راضی ام. معتقدم حتما حکمتی بوده که زمان ساخت 
فیلم ما با اتفاقات ملتهب کشــور هم زمان شــود. بالاخره بسیاری از 
ما ایدئال گرا هســتیم و دوست داریم همه چیز برای ساخت فیلم به 
بهترین شــکل فراهم باشد. در بســیاری از اوقات شاهد بودیم همه 
امکانات برای ســاخت فیلم فراهم بوده و به قول معروف آب در دل 
کارگــردان تکان نخورده، درعین حال اثر دیدنــی نبوده و مردم به آن 
اقبال نشان نداده اند. شاید حکمتی بود که در دل سختی ها این فیلم 

ساخته شود و در نهایت به دل مردم بنشیند.
  به ساخت فیلم در شــرایط ملتهب کشور اشاره کردید. گویا در آن   .

زمان امکانات استفاده از تجهیزات نظامی بر سر صحنه را نداشتید.
شاید باورکردنی نباشد؛ اما وقتی در داخل پادگان لویزان تهران کار 
می کردیم، اجازه شــلیک یک تیر هوایی و مشقی را به ما نمی دادند. 
از این بالاتر؟ از این مشــکلات فراوان بود و تصور کنید چه چیزهایی 

را از سر گذراندیم.
 سال هاست که درباره لزوم ساخت فیلم هایی صحبت می شود که   .

الگوی قهرمانانه ای به مردم معرفی کند یا قهرمان محور باشــد و فکر 
می کنم در« غریب» تا حد زیادی به این موضوع نزدیک شــدید. ایده 

اولیه شما چه بود؟
وقتی زندگی شــهید بروجردی را مطالعه می کنیــد، رفتار و نوع 
زندگی کردنش تأمل برانگیز است. جایی در فیلم هم می بینیم که اشاره 
می شود که تبحر زیادی در استفاده از اسلحه داشته؛ با این همه اشاره 
می کند که جنگ آخرین راهش است و جایی می بینیم که به وضوح 
درمورد این حرف می زند که ترســی از مرگ ندارد. شــهید بروجردی 
سلطان دل ها لقب گرفته بود و در آن مقطع از تاریخ کشورمان شهید 
بروجردی مرهمی بر زخم های مردم داغ دیده و دردکشیده کردستان 
بود. فیلم در مقطعی روایت می شــود که تازه اوایل انقلاب اســت و 
هنــوز هیچ اتفاقی نیفتاده و در همان زمان می بینیم چطور نیروهای 
مخالف به کشور هجمه می آورند و سال ها منتظر این موقعیت بودند 
و بلافاصله بعد از آن شــاهد حمله عراق به کشورمان بودیم. شهید 
بروجردی در آن مقطع نقش مهم و مؤثری ایفا کرد و نشان داد وقتی 

به مردم اعتماد می کنیم، نتیجه درخشانی حاصل می شود. به نظرم 
این یک الگوی رفتاری درجه یک اســت. معتقــدم «غریب» باید در 
همین روزگار ســاخته می شد که باور کنیم باید به مردم اعتماد کرد و 

با آنها خوب رفتار کنیم.
 اتفاقا خاطرم هســت که بعد از نمایش فیلم در جشــنواره برخی   .

معتقد بودند برخی اشــاره های فیلم با توجه به مســائل سیاسی روز 
نوشته شده است.

صادقانه می گویم که فیلم نامه قبل از این اتفاقات نوشته شده بود. 
این نبود که بر حسب شرایط فیلم نامه را تغییر دهیم. فیلم نامه همین 

بود و ساخته شد.
  البته افــرادی که زندگی شــهید بروجردی را مطالعــه کرده اند،   .

معتقدند که بســیاری از حرف هایی که در فیلم مستقیم به آن اشاره 
شده، مانیفست او بوده و شعاری نیست.

بله، مثل وقتی که ســاعت ها با زندانی ها و بازداشتی ها صحبت 
می کرده و حتی اگر می توانســته یــک نفر را از مســیرش برگرداند، 
تلاشش را می کرده. قبل از فیلم برداری با شخصیتی که رحیم نوروزی 
نقشش را ایفا می کرد، قرار گذاشتیم که سه نفر از اعدامی هایی را که 
به دست شهید بروجردی از مرگ نجات پیدا کردند، ببینیم. افرادی که 
امروز خانواده هــای بزرگی دارند و با بچه ها و نوه ها زندگی می کنند. 
ببینیــد این حیات چطــور ادامه پیدا کرد. من در طول ســاخت فیلم 
چیزهایی شــنیدم و دیدم که حیرت کردم. پلان آخر فیلم را به خاطر 
بیاورید. جایی که شــهید اشاره می کند این بچه شما را حفظ می کند. 
آن بچه کیســت؟ او به بچه آدمی که یک روز مخالفش بوده، اشاره 
می کند و به او احترام می گذارد و اعتماد می کند. این مواردی است که 
من و حامد عنقا تلاش کردیم به این مفاهیم بپردازیم. باید باور کنیم 
ما امروز نیاز به اتحاد داریم. کردستان واقعا کردستان ما است. ما به 

معنای ایران. باید باور کنیم اینها ارزش های ماست.
 فکر می کنم دربــاره فیلم «غریب» این اشــتراک نظر وجود دارد   .

که بابک حمیدیان بهترین انتخاب ممکن برای بازی در نقش شــهید 
بروجردی بود. هم به لحاظ شباهت ظاهری و هم توانایی اجرای این 
نقش. به نظرم به درک کاملا درستی از شخصیت رسیده و به درستی 
آن را ایفا کرد. اجرای این شــخصیت با راهنمایی های شما از اشراف 
به شخصیت شــهید بروجردی به نقطه مطلوب رسید یا تلاش شما و 

بابک حمیدیان بود؟
بیشتر زحمت این نقش روی دوش بابک بود. من همه چیز را به 
خودش واگذار کردم. همه می دانیم که او بازیگر قدرتمندی اســت و 

به لحاظ تجربــه و توانایی می توان کاملا به او اعتماد کرد. ایده هایی 
برای اجرای نقش داشــت که ممکن بود گاهی مورد تأیید من نباشد؛ 
اما اکثر ایده هایش چیزی بود که خیلی دقیق به آنها رسیده بود و اجرا 
می کرد. تنها کاری که شاید من چهار، پنج بار در طول کار انجام دادم، 
تأکیدم روی این موضوع بود که تو شخصیت علی اصغر وصالی فیلم 
«چ» نیستی. تو شــهید بروجردی را بازی می کنی. وقتی این اشاره را 
می کردم، نیاز نبود راهنمایی دیگری انجام بدهم. بلافاصله به مسیر 

برمی گشت.
 بعد از «روز سوم» بار دیگر ســاخت فیلم جنگی را تجربه کردید.   .

بازخوردی که در این مدت از مردم گرفتید، چطور بود؟
خدا را شــکر تا به امروز این را نشنیدم که بگویند: «لطیفی باز روز 
ســومت» به نظرم الان «غریب» و «روز سوم» کنار هم قرار می گیرند. 
برخــی محبت دارنــد و «غریــب» را جلوتــر از آن می بینند. همان 
بازخوردهایی که آن زمان از «روز ســوم» می گرفتم، امروز از «غریب» 
می گیرم. این واکنش ها از ســوی نزدیکان، دوســتان و اقوام نیست. 
حضورم در ســینماها و دیدن فیلم از صنوف مختلف برای من ملاک 
اســت. در این مدت منتقدان با انصاف هم این محبت را داشتند و از 
فیلم تقدیر کردند. این برای من نقطه امیدی است که تا حدود زیادی 

به هدفم رسیده ام.
 آیا محمدحسین لطیفی باز به ســراغ ساخت فیلم جنگی خواهد   .

رفت؟
بعید است. این را از زمان ساخت «روز سوم» گفتم که اگر اتفاقی 
که در این ۱۶ ســال منتظرش بودم، عملی شــود، من یک سریال ۴۰ 
قسمتی می سازم. دوستان و مدیران فرهنگی ما باید باور کنند ارزش 
ســاختن این سریال ۴۰ قسمتی کمتر از ســریال «موسی» یا «خواجه 
نصیر» نیســت. در تمام سال های گذشــته مدام تأکید کردم ۳۴ روز 
مقاومت مردم خرمشــهر هر قســمت یک روز نیاز و افتخار ما است. 
جالب است که بسیاری آن را تأیید می کنند؛ اما تا امروز حاضر نبودند 
پای کار حاضر شــوند. باید باور کنیم اگر قرار است این سریال ساخته 
شود، نیاز به سرمایه  داریم. سریال با پول ساخته می شود. خیلی تلاش 
کنم نصف یک کار تاریخی مثل «موســی» هزینه کنم. دوستان زیر بار 
چنین هزینه ای نمی روند و آن را شوخی می گیرند. احساس می کنند 
ساخت چهار تا دکور و دوخت چند دست لباس آن چنانی و درشکه 
و... برای ما افتخار بیشتری دارد. باور ندارند ساخته شدن یک «ارتش 
سری» چقدر در داخل و خارج مرزهای کشورمان تأثیرگذار است. اگر 

چنین اتفاقی بیفتد، حاضرم وارد سخت ترین کار زندگی ام شوم.

گفت و گو با محمد حسین لطیفی به بهانه اکران فیلم غریب؛ رونوشتی از زندگی شهید ماندگار، محمد بروجردی

 غریب را در دل سختی ها ساختیم و بر دل مردم نشست
بهناز شــیربانی: «غریب» نخستین بار در جشنواره چهل و یکم فیلم فجر نمایش داده شــد؛ جشنواره ای که حال و هوای متفاوتی نسبت به قبل داشت و بسیاری از فیلم سازان در این جشنواره از زمان محدود برای آماده کردن آثارشان برای حضور در جشنواره گله 
داشتند. محمدحسین لطیفی، کارگردان فیلم «غریب» نیز از جمله همین فیلم سازان بود. با این همه، «غریب» در جشنواره چهل و  یکم فیلم فجر دیده شد و مورد توجه هیئت داوران قرار گرفت. به فاصله کوتاهی از نمایش های جشنواره ای فیلم، اکران عمومی آن 
هم زمان با نوروز آغاز شد. در این مدت نظرات متفاوتی نسبت به فیلم مطرح شده؛ فیلمی که بخشی از زندگی شهید محمد بروجردی را به تصویر کشده است. به بهانه اکران این فیلم با محمد حسین لطیفی صحبت کردیم. او معتقد است شرایط در زمان ساخت 

این فیلم از هر جهت فشار مضاعفی را متوجه عوامل سازنده این کار کرد؛ از جمله شرایط عمومی کشور که تأثیرش را روی فیلم گذاشته است.

دی
محم

شاه 
ش 

س: آر
  عک


